
A tanítás 
korszerűségéről 
Nyolcadik „évad" a Peda-
gógiai Nyári Egyetemen 

Az a tény, hogy ezen a nyáron Jú-
lius 10. és 22. között sorrendben nyol-
cadszor rendezik meg — az előzetes je-
lentkezések szerint ismét nagy érdeklő-
dés mellett — mutat ja , hogy a magyar 
pedagógusok továbbképzésének jelentős 
és magas színvonalú fóruma a szege-
di Pedagógiai Nyári Egyetem. Lapunk-
ban már többször beszámoltunk arról, 
hogy a TIT ós a JATE Pedagógiai Tan-
széke által szervezett Nyári Egyetem 
az elmúlt hét évben milyen sokat tett 
annak érdekében, hogy a pedagógia ú j 
eredményeivel s az összehasonlító pe-
dagógiával megismerkedjenek a ma-
gyar pedagógusok. 

Idén — mint arról dr. Ágoston 
György egyetemi tanár, a Pedagógiai 
Nyári Egyetem igazgatója tájékoztatott 
— az iskolai oktatás színvonalemelésé-
nek, a korszerű oktatásnak kulcskér-
désével foglalkoznak: fő téma „A tanu-
lás korszerű irányításának kérdései". 

Neves szovjet, lengyel, német és ma-
gyar szakemberek — közöttük dr. 
Ágoston György egyetemi tanár, dr. 
Búzái László docens, dr. Fekete Jó-
zstf docens, Kelemen Endre az Isko-
latelevízió osztályvezetője, dr. Lénárd 
Ferenc az MTA Pszichológiai Intézeté-
nek osztályvezetője, Nagy Istvánná, dr. 
Varga Margit adjunktus, dr. Rózsa 
Éva adjunktus , és dr. Szendrei János 
főiskolai tartár — tartanak előadásokat. 
A legfontosabb témakörök kérdéseiről 
— mint például a tanulás korszerű irá-
nyításának; a gondolkodásra, alkotóké-
pességre nevetésnek ; a tanítási óra kor-
szerű vezetésének; a matematika okta-
tásának új, a pedagógiát várhatóan 
Ixraadaimasftó «iveiről — az előadáso-
kat « haOgatób kívánsága szerint vi-
ták; é s klubdélutánok küweük majd. 
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Hivatástudat 
és nevelés 

A Jfczseí Attila Tudományegyeeem 
Állam- és Jogtudományi Karán hagyo-
mányosan minden évben sor kerül 
szakmai ideológiai vitákea. E sorba il-
leszkedik bele a június 1—3. között, az 
Állam- és Jogtudományi kar, az MSZ-
MP jogi kari alapszervezete, Nevelési 
Bizottsága, valamint a Magyar Jogász 
Szövetség által közösen megrendezett 
Nemzetközi Tudományos Kollokvium, 
amely a szocialista Jogászi hivatásra 
nevelés kérdéseinek megvitatását tűzte 
ki céljául. 

A kollokvium elnökségében helyet 
foglalt dr. Korom Mihály, az MSZMP 
Kösponti Bizottságának tagja, igazság-
ügyminiszter, Rózsa István, az MSZMP 
Csongrád megyei Bizottságának ti tká-
ra, dr. Ozvald Imre, az MSZMP sze-
gedi városi bizottságának titkára, dr. 
Prandler Árpád, a Magyar Jogász Szö-
vetség főtitkára és dr. Ántalffy György 
egyetemi tanár, a JATE Állam- és Jog-
tudományi Kar dékánja. 

A kollokvium munkájában az euró-
pai szocialista országokból érkezett 17 
neves egyetemi oktató is részt vett. 

Dr. Korom Mihály megnyitó előadá-
után a kollokvium folyamán a kö-

vtHkezó ¿BQdPtetskbaa. 

gazdag előadások hangzottak el: A szo--
cialista jogász hivatásra nevelés általá-
nos kérdései, (dr. Nagy László egyete-
mi tanár, a szegedi jogi kar Nevelési 
Bizottságának elnöke); Az egyes jogi 
diszciplínák szerepe a szocialista jogá-
szi hivatásra nevelésben, (dr. Kemenes 
Béla tanszékvezető docens, Szeged); A 
jogász az igazságszolgáltatásban (dr. 
Böór Péter az Igazságügyminisztérium 
főosztályvezetője); A jogász az állam-
igazgatásban, (dr. Kovács Tibor a Ta-
nácsakadémia főigazgatója); A jogászi 
hivatásra nevelés a társadalmi szervek 
tevékenységében, (dr. Prandler Árpád 
a Magyar Jogász Szövetség főtitkára); 
A jogászi hivatás múltja és jelene a szo-
cialista társadalomban, (dr. Pólay Ele-
mér tanszékvezető egyetemi tanár, a 
szegedi jogi kar Oktatási Bizottságának 
elnöke): A jogászi hivatásra nevelés ta-
pasztalatai a budapesti és a pécsi jogi 

karokon' fffr. 'AOávi Antal egyetemi 
tanár, a pécsi jogi kar Nevelési Bizott-
ságának elnöke és dr. Madarász Tibor 
egyetemi docens, a budapesti Jogi kar 
Nevelési Bizottságának elnöke); A jo-
gászi hivatás és az állampolgárok 
ügyeinek intézése, (dr. Forgó István 
Makó város tanácsának elnöke). 

Valamennyi előadó és a számos hoz-
zászóló hangsúlyozta, hogy a nevelő 
munka hatékonyabbá tétele elképzelhe-
tetlen az oktatás folytonos reformja, az 
objektív és szubjektív feltételek állan-
dó javítása, valamint a hallgatói akti-
vitás fokozása, az önálló munkára való 
készség egyre tökéletesebb kifejleszté-
se nélkül. Lényeges szerepet kapott u 
hallgatókkal való Jobb együttműködés 
szükségességének hangoztatása. Ezzel 
kapcsolatban Wadim Pertcik professzor 
az irkutszki jogi kar dékánja, . tanszék-
vezető egyetemi tanár javasolta, hogy 
hasznos lenne, ha a kollokvium anya-
gáról a hallgatók vitát rendeznének, és 
igen érdekesnek minősítette dr. Vos-
tagh Pálnak, a JATE KISZ-bizottság 
t i tkárának hozzászólását, aki a KISZ-
szervezetnek a hivatástudat fokozot-
tabb kialakítása érdekében végzett te-
vékenységéről számolt be. 

A kollokvium dr. Ántalffy György-
nek, a jogi kar dékánjának zárszavá-
val ért véget. Méltatta a kollokvium 
munkájának eredményességét és beje-
lentette, hogy a kollokvium anyaga 
magyar- és több- idegen nyelven meg 
jog jelenni. 

Ezt követően dr. Serfőző Hajós a 
JATE oktatási rektorhelyettese adott 
fogadást a kollokvium résztvevőinek 
tiszteletére. 

Készenléti szolgálat 
A klinikák portáin, orvosi szobáiban 

a szokásos ügyeleti beosztást feltünte-
tő táblázatok mellett az utóbbi időben 
megjelent egy újabb „szolgálati" beosz-
tás is.: a készenléti ügyeletet rögzíti. 
Azt tartalmazza, hogy a klinikákon ins-
pekciózó orvosok szükség esetén idő-
sebb, tapasztaltabb intézeti kollégáik 
közül kikhez fordulhatnak, mikor ki-
ket kérhetnek meg arra, hogy a klini-
kára bejöjjenek. Az intézet fenntartá-
sához szükséges valamennyi vonatko-
zásban (például műszaki szakemberek-
re is) kiterjed ez a készenléti szolgá-
lat, amelyet az Egészségügyi Miniszté-
rium a közelmúltban anyagi fedezet 
biztosításával meghatározott keretek 
kőzött valamennyi betegellátó intéz-
ményben bevezetett. Orvosegyetemün-
kön a Klinikai Bizottság felosztotta a 
klinikák között a készenléti ügyeletre 
meghatározott összeget, amely az ins-
pekciós keretnek körülbelül 50 százalé-
ka. Valamennyi klinikán bevezették a 
betegellátás javításában komoly segít-
séget, nagyobb biztonságot nyújtó szolgá-
latot. Az egyetlen problémát az okozza 
még, hogy a készenlétben levők beuta-
zását az Intézetbe milyen anyagi ke-
retből fedezzék. Az egyetem vezetői fe-
lettes szerveikkel együtt azon munkál-
kodnak. hogy minél előbb megoldjak 
est a kérdési. 

Recipe: érdeklődés + lelkesedés 
„Elkészíti" huszonvalahány gyógysze-

rész és orvostanhallgató. Eredmény: 
egy lelkesen tevékenykedő pártaktíva 
csoport az Apáthy Kollégiumban. Né-
hányan közülük — Pisch Júlia, Szat-
mári Valéria, Szabó Ilona, Tatai Blan-
ka és Tar Elza — vállalkoztak arra, 
hogy elmondják, hogyan lett a recept-
ből megvalósítás. Mindnyájan harmad-
évesek. Olyanok tehát, akik, már ré-
gebben tagjai a csoportnak, és akik 
még legalább egy évig azon lesznek, 
hogy minél érdekesebb és hasznosabb 
programot szervezzenek gyűléseiknek. 

Az aktíva csoport célja a pártépltes 
elősegítése. A gyűlések programját gon-
dosan előkészített munkaterv alapján 
áll í t ják össze. Ezekre meghívnak politi-
kai kérdések iránt érdeklődő és hasonló 
témákról folytatott kötetlen beszélgeté-
seken is szívesen résztvevő Apáthy kol-
légistákat és természetesen klntlakó-
kat is. Azokat, akikről tudják, hogy 
megfelelő politikai érettséggel rendel-
keznek és akik feltehetően előbb vagy 
utóbb kérni fogják felvételüket a párt-
ba. 

Sok érdekes előadásra hasznos vitá-
ra került már sor. Néhány olyan pél-
dát említenek, amelyeket egyhangúlag 
a legjobb csoportgyülések közé számí-
tanak. Rendkívül érdekes előadás és 
vita volt például arról, hogy kiküszö-

bölődtek-e már a származási különb-
ségek. Leendő párttagokról lévén szó 
nagy érdeklődést váltott ki az az össze-
jövetelük is, amelyen a párttagság kri-
tériumait boncolgatták. 

Beszélgetésünkkor a 25 főből álló ak-
tíva csoportban 5 párttag volt és há r -
man álltak felvétel előtt. Azóta mind-
hármukat felvették és valószínűleg is-
mét vannak ú jabb jelöltek a párt tag-
ságra. 

Terveikről beszélgetve elmondták, 
hogy szeretnének szervezni Idegen nyel-
vű klubot. Van MTI — körük is. Eze-
ken az üléseken Marxizmus— Leninis-
mus Intézet oktatóitól olyan előadáso-
kat hallhatnak, amelyeken az aktuális 
politikai kérdések megbeszélése és meg-
értése a cél. Egyik alkalommal a len-
gyelországi eseményeket tárgyalták meg 
részletesen. Ügy ta r t ják ezek a beszél-
getések nemcsak érdekesek, de fonto-
sak is, ezért az MTI-kör munkájá t to-
vábbra is ilyen jól megszervezni. 

Beszámoltak arról, hogy aktíva cso-
port juk nagyon sok segítséget kap a 
kollégium Diákbizottságától és neveifi-
tanáraitól. Természetesen nem megy 
minden simán, az éveleji szervezés és 
az indulás mindig nehéz. A következő 
tanév programjához is van már jóné-
hány elképzelésünk. De a legfonto-
sabb a „recept". — az változatlan. 

Heten Grazban 
A Bőr- és Nemlkórtani Klinika pro-

fesszora és orvoskara igen kedves han-
gú Invitálásnak tett eleget áprilisban, 
amikor a kilinikáról dr. Simon Miklós 
professzor vezetésével hét tagú delegá-
ció indult Grazba, hogy a már hagyo-
mányossá vált tavaszi grazi szimpóziu-
mon Weitgasser és Kresbach professzo-
rok meghívására részt vegyen. 

Graz teljes tavaszi pompában várta 
vendégeit, s mint Scherbaum úr, Graz 
főpolgármestere szellemesen kifejtette 
— a 11 nemzet fiaiból álló Igen népes 
résztvevőgárda tiszteletére adott foga-
dásán —, Graz városa inkább kockáru 
tette vízkészletét, de az ilyenkor szo-
kásos esőzések helyett inkább szép időt 
rendelt a tiszteletünkre. 

Nehéz szavakat találni arra a szívből 
jövő és minden apró részletre kiter-
jedő szeretetteljes gondoskodásra, ami-
ben delegációnknak a vendéglátók jó-
voltából része volt* 

A kitűnően szervezett és igen nívós 
tudományos üléseken, valamint a kitű-
nően pergő, jól előkészített és levezetett 
betegbemutatásokon mondhatni Euró-
pa vezető dermatológusai vettek részt, 
és ami természetes: a betegek és be-
tegségük körüli eszmecseréjük meg-
hallgatása igen sok haszonnal járt. Ma-
gyar részről dr. Simon Miklós profesz-
szor és dr. Schneider Imre adjunktus 
tartottak előadást. Szereplésük élénk 
visszhangot keltett. A vita során ismét 
bebizonyosodott, hogy Jablonska pro-
fesszornő, az európai dermatológla 
egyik legjelesebb egyénisége milyen ér-
deklődéssel és szimpátiával viseltetik 
hazánk és a magyar bőrgyógyászok 
munkája iránt. 

A vitákból delegációnk derekasan ki-
vette részét, és jólesett látni, hogy a 
nemzetközi tudományos élet fő éra-
mával tájékozottságunk és munkássá-
gunk megnyugtatóan egybevág. 

Vendéglátóink sok fáradozással és 
teljes sikerrel munkálkodtak azon, 
hogy a soknyelvű vendégseregben a 
legjobb értelemben vett „békés együtt-
élés" az igazi emberi barátság hangu-
lata és fóruma létrejöjjön. 

A kongresszus záróakkordjául szánt 
„Nagy Stelr est" fergeteges jókedve al-
kalmas ízelítőt adott osztrák barátaink 
közismert kedélyességéből. Be kellett 
vallanunk, hogy a fogalmaink e téren 
hiányosak voltak; ez a kedélyesség egy-
szerűen a tiszta emberi öröm képes-
sége, melybe vendéglátóink mindany-
nyiunkat szeretettel befogadtak. 

Delegációnk vezetője mindnyájunk 
szívéből beszélt, amikor a „Nagy Steier 
est" mikrofonjába minden vendég előtt 
annak a reménynek adott kifejezést, 
hogy Graz és Szeged közti híd egyik 
pillérét raktuk most le, és ez a híd 
egyetemeink között valóban elkészül 
mindkét fél örömére. 

DR. BERTENYI CAMILLO 
egyetemi adjunktus 

Korábban kezdik 
a tanévet 
intézményeink KISZ-vezetői szeptem-
ber elején. A József Attila Tudomány-
egyetem KISZ-szervezete szeptember 
11—13. között a Tisza-parti KlSZ-tá-
borban rendezi meg hagyományos ve-
zetőképzőjét.. A táborozás elsődleges 
célja a vezetőképzés mellett a KISZ 
egyetemi követelményrendszerének ki-
dolgozása, a következő tanévi akció-
b a j a i u u & l u U i k eütájqUétt^-

borozók egyik napon egyetemi szintű 
foglalkozásokon vesznek részt, két 
napig pedig a KISZ kari szervezeté-
nek és az alapszervezeteknek jövő évi 
munkáját készítik elő, 

Az Orvostudományi Egyetem KISZ-
vezetől a tanévkezdés előtti három na-
pot töltik a Tisza-parti vezetőképző tá-
borban. Kidolgozzák a jövő évi akció-
program téziseit, foglalkoznak a VIII, 
KlSZ-kongresszus és az őszi küldött-
értekezlet előkészítésével, speciális or-
vosegyetem-politikai kérdéseket vitat-
nak meg, Egésznapus társadalmi mun-
kát végeznek uz „Orvosegyetemisták 
Szegedért" akció keretében: a Liliom 
és u Semmelweis utca közművesítésé-
ben segédkeznek a SZOTE KISZ-veze-
tői. 

A Tanárképző Főiskola KISZ-szerve-
zete szeptember 11—12. között ta r t ja 
meg vezetőképzőjét. Az eddigi évek 
gyakorlatától eltérően ez alkalommal 
nagyobb súlyt helyeznek a képzésen a 
vezetés gyakorlati kérdéseinek megvi-
tatására és alkalmazására a főiskola 
adta speciális lehetőségek között. A kö-
vetkező tanév munkatervének összeál-
lítására is sor kerül. Azt akar ják elér-
ni, hogy a kollégiumok az eddiginél 
jobban hangolják munkatervüket a 
KISZ-szervezet akcióprogramjához. 

VIGYÁZAT 
TÖRÉKENY! 

A vizsgaidőszak első napjai azt bi-
zonyították, hogy a József Attila Diák-
otthonban már hagyománnyá vált egy 
nem éppen örvendetes tevékenység. 

Az esti és éjszakai órákban, amikor 
egyesek tanulnak mások már pihennek, 
időnként különböző zajokra riadnak 
fel. A zaj okozója az ablakon kidobott 
üres üveg, pohár, vízzel telt kancsó vagy 
éppen a menzáról a diákotthonba vitt 
tányér. A csörömpölést több alkalom-
mal üvöltés is követi, jogászok és böl-
csészek kölcsönösen, nyomdafestéket 
nem tűrő jelzőkkel illetik egymást. 

Ennyi a teljesen érthetetlen esemé-
nyek puszta leírása, de ehhez okvetle-
nül hozzátartozik néhány megjegyzés. 

— Ha a törni-zúzni vágyó Kedves 
Hallgató nem tudná, akkor eláruljuk: 
az összetört tárgyak pénzbe kerülnek, 
valakinek ki kell fizetni az árukat. 

— Egyet kell értenünk az utca em-
berével, amikor azt mondja: nem méltó 
ez a vandalizmus egyetemi hallgatók-
hoz. 

— A szomszédos klinika gépkocsijai 
ott közlekednek a betonon, a gumiknak 
nem használ az üvegcserép. Még ennél 
is fontosabb az ott játszadozó gyere-
kek épsége, a klinika betegeinek nyu-
galma. 

— Enyhén szólva alattomos ember-
nek minősíthető, aki az üvegdobálást 
használja fel a különböző karok hall-
gatói közötti ellentét szitására. Teszik 
ezt azok, akik kidobják az üveget és 
abban a pillanatban harsány hangon 
pocskondiázzák a másik kar hallgatóit. 

— E „szórakozás" következményeit a 
portások viselik, akiknek takarítaniuk 
kell. 

— Végsősoron rólunk is szó van. 
Nem kellemes a tanulás szempontjából 
sem a zavaró körülmény, nem is be-
szélve azokról, akik másnap vizsgáz-
nak és az éjszaka kellős közepén riad-
nak fel álmukból. 

Ezek után már csak egy kérésünk, 
illetve javaslatunk van. A vizsgaidő-
szak kozta feszültség levezetésére min-
denki keressen magának megfelelőbl 
szórakozást, viselkedjen minden hall 
gató épeszű emberként, 
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